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برخوردهای دوگانه اعتماد مردم به نظام را مخدوش می کند

سخنگوی فراکسیون امید در مجلس دهم درباره تفاوت برخورد مسئولان با موضوع املاک و حقوق های نجومی از سوی مسئولان گفت: انجام برخوردهای دوگانه باعث خدشه وارد کردن به اعتماد مردم 
نســبت به نظام می شــود که به هیچ وجه به صلاح نظام ما نیســت. بهرام پارسایی در تذکر شفاهی در جلسه علنی امروز مجلس از قوه قضائیه خواست در رسیدگی به پرونده های کلان فساد مالی از قبیل 
پرونده هشت هزار میلیارد تومانی باند بابک زنجانی، باند دکل های نفتی و دیگر تخلفات نفتی و اقتصادی،  تسریع و نسبت به برگرداندن اموال بیت المال اقدام و نتیجه را شفاف به اطلاع مردم برسانند.  

او تذکری نیز خطاب به همه مسئولان دستگاه های اجرایی،  صداوسیما و قوای سه گانه مطرح کرد و گفت: نسبت به مسائل و قضایا جانب عدل و انصاف را رعایت کنند به ویژه مسائلی که افکار 
عمومی نسبت به آنها حساسیت خاصی دارند. سخنگوی کمیسیون اصل نود در ادامه اظهار کرد: دو مورد نسبتا مشابه یکی فیش های نجومی بود که ضمن تاکید بر پیگیری فرمایشات مقام 
معظم رهبری متاســفانه قبل از اثبات جرم از افراد نام برده و با آبروی آنها بازی شــد و برعکس در املاک نجومی با رســانه ها و سایت های اقدام کننده به روشن گری برخورد شد. وی تاکید کرد: 

انجام برخوردهای دوگانه باعث خدشه وارد کردن به اعتماد مردم نسبت به نظام می شود که به هیچ وجه به صلاح نظام ما نیست.

دفاع انصار حزب الله از منصور ارضی
انصار حزب الله روز گذشته با صدور بیانیه ای 
بــه دفاع تمام قد از منصور ارضی پرداخت و 
تهاجــم به او را تهاجم به اســلام انقلابی و 
عاشورای حســینی خواند.در این بیانیه که 
در صفحه اینستاگرام حسین الله کرم منتشر 
شده، آمده اســت: »حاج منصور ارضی در 

اظهارات سیاســی، آنچه به کار می برد ناســزا نیســت، بلکه همان سزای 
لیبرال هاست«. انصار حزب الله همچنین در این بیانیه متذکر شده است: 
»چنانچه لیبرال ها از حاج منصور ارضی عذرخواهی نکنند، ضمن افشای 
محتــوای دیدگاه های کلی و لیبرالی آنها، طبــق بند »م« وصیت نامه امام 
راحل)ره(، به مقابله جدی با عوامل آن خواهد پرداخت«. حزب الله منصور 
ارضی و سایر مداحان انقلابی را پیشرو جریانات سیاسی و غیرسیاسی فتنه 

٨٨، دانسته است.

روحانی نباید برای تغییر، زیر بار فشار می رفت
یادداشــتی  در  اردکان  نماینــده  تابــش 
نوشــت:درباره ترمیم کابینه و تغییراتی که 
خبرهایی از آن شــنیده می شود باید بگویم 
که اگر خود دولت به این نتیجه رسیده باشد 
که ترمیم می تواند حرکت دولت را ســریع تر 
کند، به اعتقاد من کار پسندیده ای است.اما 

در مورد آقاي جنتي ما فکر مي کنیم تمکین نسبت به فشارها امر شایسته اي 
نیست مگر اینکه رییس جمهور دلیل دیگري براي این تغییر داشته باشد. با 
این حال همانطور که گفتم چند ترمیم کابینه را مفید مي دانم. در مورد آقاي 
جنتي خود آقاي روحاني باید پاســخگوي افکار عمومي باشد. درست است 
که از سوي حامیان دولت هم انتقاداتي به عملکرد وزارت ارشاد وارد است اما 
الان بیشتر فشارها روي دولت براي تغییر وزیر ارشاد از سوي مخالفان دولت 

است و براي همین معتقدم رییس جمهور نباید تسلیم این فشارها شود.

درخواست برای تغییر رحمانی فضلی
عبداللــه ناصری از فعــالان اصلاح طلب 
گفت: در همــان مقطعي که آقاي روحاني 
به تازگي آقاي رحمانــي فضلي را به عنوان 
وزیر کشــور به مجلس معرفي کرده بود یك 
ضیافت شام در منزل یکي از بزرگان کشور 
در جماران با حضور آیت الله هاشمي،  سید 

حســن خمیني، آقاي ناطق نوري، رئیس دولت اصلاحات و آقاي روحاني 
برگزار مي شود. در این جلسه هر چهار نفري که به جز آقاي روحاني در جلسه 
حضور داشــتند به آقاي روحاني تاکید مي کنند که با چانه زني با رهبر معظم 
انقلاب فرد دیگري را معرفي کند. از دو نفر یعني آقاي محمد شریعتمداري و 
همچنین محمد فروزنده به عنوان جایگزین نام برده شده بود. آقاي روحاني 
نیز در این جلســه به صورت تلویحي نظر جمع را مي پذیرد اما در واقعیت از 

این تغییر اجتناب مي کند. 

انتظار بود دولت زودتر 
دست به تغییرات بزند

الیــاس حضرتی بــا بیان این که انتظــار بود دولت 
زودتر دســت به اصلاحات در کابینــه بزند اظهار 
کرد: اما شاید برخی ملاحظات نظیر عدم همراهی 
مجلس قبل با وزرای جدید پیشــنهادی این اقدام 

را به تاخیر انداختند.
نماینده مردم تهران در گفت وگو با خبرنگاران بیان 
کرد: ما بارها به عنــوان نمایندگانی که علاقه مند 
به تعامل با دولت هستیم و به عنوان طرفدار دولت 
محســوب می شــویم علاقه مند بودیم اصلاحات 
کابینــه و ترمیم تیم دولت ســریعتر انجام شــود، 
منتهــی دولــت معذوریت هایی داشــت ولی حالا 
نیز دیر نشــده اســت و فرصت برای این کار وجود 
دارد. ایــن تغییرات 4 ماه به تاخیر افتاده اما باز هم 
خوب است و این انتظار وجود دارد که این تغییرات 
ادامه پیدا کند و نگاه دولت و وزرا باید به 4 ســال و 

6 ماه دیگر باشد.
وی افــزود: در بخش هــای دیگــر دولــت نظیر 
وزارتخانه های اقتصادی نیاز به تغییراتی احساس 
می شود و ما معتقدیم تیم اقتصادی دولت هم باید 
ترمیم شود و یک تیم با بینش مشخص اقتصادی، 
برنامه مشــترک اقتصــادی و هماهنگی کامل در 
حوزه فعالیت های اقتصادی مســتقر شود و همین 
طور تیــم اقتصادی دولت بایــد از یک فرماندهی 
واحد برخوردار باشــد و علاوه بر اینها اعتقاد داریم 
این ترمیم و تغییرات در ســطح مدیران و در سطح 
اســتاندارانی که بعضــا دچار آلزایمر شــده اند باید 
صورت پذیرد و تیم رسانه دولت نیز نیازمند تغییرات 
اصلاحــی اســت و حتمــا لازم اســت تغییراتی در 

کابینه انجام شود.
نماینده مردم تهران تصریح کرد: بخشی از فشارها 
بر روی دولت برای تغییر در کابینه از ســوی افکار 
عمومی و مــردم در انتخابات مجلــس این پیام را 
دادند که به دنبال تغییرات در شرایط کشور هستند 
و مــا این پیــام را نیز از طریق جلســات مختلف به 
دولــت  و رئیــس جمهــور منتقل کردیــم و اگر در 
مجلــس قبلی دولت بــه اجبار وزرایــی را انتخاب 
کرد که مطلوبش نبود یا با شــرایط کلی ســازگاری 
نداشــتند الان در این مجلــس می توانند عملکرد 
خــود را اصلاح کننــد و از این فرصت بــه بهترین 

نحو استفاده نمایند.
حضرتی ادامه داد: فشار از خارج به دولت همیشه 
وجود داشــته است و باید متناســب با این فشارها 
اقدامات مطلوبی صورت گیــرد اما به نظر نمی آید 
فشارهای بیرونی تاثیر زیادی روی خواست دولت 

برای تغییرات داشته باشد.
وی در بخــش دیگری از صحبت های خود با بیان 
اینکــه وزرات ارشــاد نقش کم رنگی در سیاســت 
گــذاری فرهنگی کشــور دارد گفت: بســیاری از 
نهادها و ســازمان ها بودجه فرهنگی کشــور را به 
خــود اختصاصی می دهنــد اما آن گونــه که باید 
پاســخگوی عملکردشــان نیســتند و بر منابع آنها 
مدیریــت درســتی صورت نمــی گیرد امــا همه از 
وزارت ارشــاد انتظار دارند بــا بودجه اندک فضای 
فرهنگــی کشــور را تغییر دهد و همه مشــکلات 
کشــور را ناشــی از مســائل فرهنگــی می دانند و 
شــاید لازم باشــد پیوســت بودجه برخــی نهادها 
و ســازمان ها منتشــر شــود و مــردم بداننــد چه 
 موسسات بی نام و با نامی از بودجه فرهنگی کشور 

استفاده می کنند.

ایسنا نوشت: روحانی دیگر نمی خواهد تنها بماند!
حالا دیگر به اسکله رسیده اند. سه وزیر قرار است از کشتی کابینه پیاده شوند تا دولت یازدهم در سال پایانی خود عملکرد بهتری داشته 

باشد. سه وزیری که شاید بیشترین مخالف را داشتند استعفا داده اند تا کشتی دولت از تلاطم ها به سلامت عبور کند.

فارس نوشت: استعفاهای درِگوشی وزرا در خواب زمستانی تیم اطلاع رسانی دولت
عدم موضع گیری دولتمردان درخصوص استعفای وزرا را باید ضعف تیم اطلاع رسانی دولت دانست چرا که این امر مسبوق به سابقه است 

و در طول عمر دولت یازدهم بارها مشاهده شده است.

صراط نیوز نوشت: آیا محیط زیست معبر نفوذ دشمن شده است؟
چرا فابیوس دیدار با ابتکار را در اولویت های برنامه های خود قرار داده بود؟ چرا بی بی سی ابتکار را برای مصاحبه انتخاب کرده بود؟ چرا 

ابتکار در زمان اوج گیری گرد و غبار خوزستان ترجیح داد به آلمان برود؟ چرا مجلس سنای فرانسه نشان افتخاری این کشور را برای ابتکار 
کنار گذاشته بود؟

عصر ایران نوشت: تغییر در دولت؛ هدفی برای 4 سال آینده نه 7 ماه پیش رو
به نظر می رسد حالا که وضعیت برجام تا حدودی مشخص شده است روحانی در صورت پیروزی برنامه های ویژه ای برای حوزه اجتماعی و 

فرهنگی البته در کنار حل مشکلات اقتصادی دارد.

عکس روزسایت نگار

مراسم دومین سالگرد 
 ارتحال آیت الله 
مهدوی کنی

خبرنامه
چهارشــنبه 28 مهر مــاه 1395

مشکلی به نام تابعیت دوگانه
از تذکر به رئیس جمهور تا تحقیق و تفحص از دوتابعیتی های دولت

هفته اول مهرماه سال 1390 بود که محمود خاوری، مدیر عامل بانک ملی در 
جریان افشای اختلاس 3 هزار میلیاردی به کانادا گریخت. خاوری پیش از فرار 
تابعیت کانادا را گرفته بود و این گونه است که ایران با گذشت 5 سال و پیگیری از 
طریق پلیس اینترپل، هنوز موفق به بازگرداندن این شهروند کانادا نشده است. 
داســتان فرار و مشــکل بازگرداندن یک متهم فســاد اقتصادی که پیش تر در 
منصب اقتصادی مهمی شــاغل بوده اســت، مجلس را بر آن داشت تا طرح 
اصلاح ماده 982 قانون مدنی را با دو فوریت تصویب کند؛ ماده ای که تصدی 
مناصــب مهم را برای غیرایرانیانی که تابعیت ایرانی گرفته اند، ممنوع می کرد. 
حالا با اصلاح این ماده اولًا ممنوعیت اشتغال در این مناصب شامل ایرانیانی 
که تابعیت کشــور دیگری را گرفته باشند نیز می شود و ثانیاً تصدی پست های 
مهم دیگر نه تنها در حوزه های »اطلاعاتی و امنیتی« که در حوزه »اقتصادی« 

نیز ممنوع است. اصلاحی که ماده 982 را به این شکل درآورد: 
»اشــخاصی که تحصیل تابعیت ایرانی کرده یا بکنند، از همه حقوقی که برای 
ایرانیان مقرر است، بهره مند می شوند لکن نمی توانند به مقامات زیر نائل شود: 

ریاست جمهوری و معاونین او 
عضویت در شورای نگهبان و ریاست قوه قضاییه 

وزارت و کفالت وزارت و استانداری و فرمانداری
عضویت در مجلس شورای اسلامی 

عضویت شوراهای استان و شهرستان و شهر 
استخدام در وزارت امور خارجه و نیز احراز هرگونه پست و مأموریت سیاسی

قضاوت 
عالی ترین رده فرماندهی در ارتش و سپاه و نیروی انتظامی 

تصدی پست های مهم اطلاعاتی و امنیتی و اقتصادی
تبصره: تصدی ســمت های فوق برای ایرانیانی که تابعیت کشورهای خارجی 

را اخذ کرده باشد نیز ممنوع است.«

از تذکر به رئیس جمهور تا تحقیق و تفحص از دوتابعیتی های دولت
اما با روی کارآمدن دولت حسن روحانی، یکی از تنش های مجلس نهم با دولت، 
اشتغال افراد با تابعیت دوگانه بود. این بار دیگر نه مدیران اقتصادی بلکه حرف 
از مدیران ارشــد اجرایی بود. بهمن 1393، تعدادی از نمایندگان در تذکری به 
رئیس جمهور نوشــتند: »طبق قانون به کارگیری افراد دو تابعیتی در مناصب 
دولتی جایز نمی باشــد، لیکن متأسفانه شاهد هســتیم یکی از مسئولین ارشد 
دفتر جناب عالی دارای تابعیت مضاعف از کشور آمریکا می باشد«. هرچند این 
نمایندگان نام این مســئول ارشــد دفتر رئیس جمهور را نیاوردند، اما مشخصاً 
منظور آن ها  محمد نهاوندیان رئیس دفتر روحانی اســت. کســی که ماجرای 
گرین کارت )یا اجازه اقامت دائم در آمریکا( او به سال 85، یعنی زمانی که مشاور 

ارشد علی لاریجانی، دبیر وقت شورای عالی امنیت ملی بود، برمی گردد. 
ایــن نماینــدگان همچنین از روحانی خواســتند کــه »برای دچار نشــدن به 
حاشیه های افراد دو تابعیتی نسبت خود را با مسئولان و مدیران دارای تابعیت 
مضاعــف روشــن کرده و بــرای حل تبعات منفــی حاصل از فعالیــت آنها و یا 
برکناری شان چاره ای بی اندیشد«. حسن روحانی توجهی به تذکر این نمایندگان 

نکرد، اما موضوعی که در این بین مغفول مانده و مورد ســوال است این است 
که آیا  آن طور که این نمایندگان در تذکر خود آورده اند، به راســتی اشــتغال در 
منصبی در دفتر رئیس جمهور حتی در ســطح ریاست آن، مشمول قانون منع 
دوتابعیتی ها می شود؟ سوالی که با نگاهی به ماده 982 به نظر نمی رسد پاسخ 
به آن مثبت باشــد. با این حال این نمایندگان به همین تذکر بســنده نکردند و 
طرح »تحقیق و تفحص از مسئولان دو تابعیتی« را تهیه کردند. طرحی که در 
نیمه اردیبهشــت ماه 94 در جلسه کمیســیون امنیت ملی تصویب و به هیئت 
رئیســه مجلس ارجاع شد و در دســتور کار نمایندگان قرار گرفت؛ اما در نهایت 
به صلاحدید هیئت رئیســه از دســتور کار مجلس نهم حذف شد. با آغاز به کار 
مجلــس دهم، طراح بار دیگر طرح را به هیئت رئیســه مجلس ارائه کردند که 

برای بررسی به کمیسیون امنیت ملی مجلس ارجاع داده شد.

تحقیق و تفحص فایده ندارد، قانون باید اصلاح شود
در جلسه دو هفته پیش کمیسیون امنیت ملی در این خصوص که با حضور وزیر 
اطلاعات تشکیل شد، حجت الاسلام علوی توضیحاتی را درمورد توجه دولت و 
وزارت اطلاعات نسبت به دو تابعیتی ها ارائه کرد. علوی گفت: »ما طبق قانون 
در استعلامات به هیچ عنوان کوتاه نیامده و نخواهیم آمد به طوری که در بیش 
از هفتاد مورد از استعلامات نسبت به تابعیت آن ها تردید داشته و بررسی کردیم، 
صلاحیت آنهایی که برای ما اثبات نشد را رد کردیم«. او همچنین تاکید کرد: 
»رئیس جمهور نیز بر این امر تاکید داشــته و از ما خواســتند که با عمل دقیق 
کوتاه نیاییم؛ وزارت اطلاعات حتی روی مدیرانی که بعد از مســئولیت اقدام به 
تابعیت مضاعف یا گرین کارت و اقامت کرده و آن را دنبال می کنند حساسیت 
دارد . به آن ها گفته شده بین مسئولیت و تابعیت مضاعف و گرین کارت و اقامت 
یکــی را انتخــاب کنند. اگر تابعیت مضاعف و گریــن کارت و اقامت بگیرند به 
مقام مافوق آن ها گفته می شــود که در این صورت ادامه مســئولیت برای این 

افراد امکان پذیر نیست«. 
امروز نیز سید حسین نقوی حسینی سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس در رابطه با وضعیــت مدیران دوتابعیتی گفت:به گزارش وزیر 
اطلاعات تابعیت 79 مدیر مشکوک بوده که پس از بررسی های لازم، دوگانگی 
تابعیت 35 نفر از آنها اثبات شــد. بر این اســاس این موضوع به دستگاه های 

مربوطه ابلاغ گردید و این مدیران از سمت خود برکنار شدند«.
با این حال این کمیســیون در نهایت به طرح تحقیق و تفحص رای منفی داد. 
موضوعی که اعتراضات بســیاری را از ســوی نمایندگان طراح درپی داشت. 
اما جمالی نوبندگانی، نایب رئیس کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی 
درخصوص رأی منفی این کمیسیون به این طرح از ناکارا بودن چنین تحقیق 
و تفحصی گفت. نوبندگانی اظهار کرد: »بعد از بررسی طرح تحقیق و تفحص، 
مشخص شد به دلیل اینکه قانون شفاف و واضحی درباره دو تابعیتی ها وجود 
نــدارد، صــرف وقت و هزینه برای تحقیق و تفحص درســت نیســت و نتیجه 
نهایــی تحقیق و تفحص نبود قانون خواهد بود، درواقع رأی نیاوردن این طرح 
به معنای تأیید حضور دو تابعیتی ها در مســند شغل های دولتی نیست«. نایب 
رئیس کمیســیون امنیت ملی تصریح کرد: »طراحان طرح تحقیق و تفحص 

دو تابعیتی ها می توانند با بررســی موضوع و همکاری کمیسیون امنیت ملی، 
طرحی درباره دو تابعیتی ها تدوین و آن را به مجلس ارائه کنند«.

با این حال به نظر نمی رســد که این ســخنان نوبندگانی طراحان طرح تحقیق 
و تفحص را راضی کرده باشــد. چنان که حســینعلی حاجــی دلیگانی از دنبال 
کنندگان این طرح می گوید طراحان به دنبال بردن این طرح به صحن هستند.

طرح تحقیق و تفحص را به صحن می بریم
حســینعلی حاجی دلیگانی در این خصوص به »تابناک« گفت: »ما تحقیق و 
تفحصــی را در مجلس تهیه کرده ایم و باید ببنیم به کجا می رســد. اگر نتیجه 
داد که کار نسبت به وقتی که بدون تحقیق و تفحص بخواهیم قانون را اصلاح 
کنیم، بهتر انجام می شود«. وی با اشاره به اینکه همچنان دنبال طرح هستند، 
اظهار کرد: »تحقیق و تفحص در کمیســیون امنیت ملی رد شــد ولی باید به 

صحن بیاید تا ببینیم چه می شود«.
حاجی دلیگانی درمورد اظهارات نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی درخصوص 
رای منفی این کمیسیون و اینکه گفته بود ابتدا باید قوانین دوتابعیتی ها شفاف 
شود و تحقیق و تفحص کارامد نیست، گفت: »اتفاقا همین مسئله ضرورت این 
را می رساند که تحقیق و تفحص انجام شود. آنچه برای ما مهم است، بستن راه 
هایی است که می تواند به امنیت و اقتدار و ملت ما ضربه بزند. ما می خواهیم 
تحقیق و تفحص را انجام دهیم که ببینیم کجا چه روزنه هایی وجود دارد. اگر 
ضعف قانونی وجود دارد، یا در اجرا مشــکل است، یا کسانی هستند که قانون 
را رعایت نمی کنند را می خواهیم متوجه شــویم. نتیجه تحقیق و تفحص هم 
به دو صورت می تواند باشــد. یکی اینکه اگر اعمال مجرمانه ای اتفاق افتاده 
باشد، آن را به دستگاه قضا منعکس کنیم که تحت تعقیب قرار بگیرند. اگر هم 
عمل مجرمانه ای اتفاق نیفتاده باشد و ضعف قانونی وجود داشته باشد، به این 
ضعف پی ببریم و رفع کنیم. بنابراین این طور نیســت که تحقیق و تفحص در 
مواقعی که قانون کاملی وجود دارد انجام شود. ممکن است در جایی هیچ قانونی 
حاکم نباشــد، ولی ضرورت داشته باشد تحقیق و تفحص انجام شود. مجلس 
بر اساس قانون اساسی در همه امور می تواند تحقیق و تفحص انجام دهد«.

وی در عین حال افزود: »کمیســیون به هر حال نظرش قابل احترام اســت. 
ولی به نظر ما کمیســیون کاملا توجیه نبوده اســت و اطلاعاتش در این زمینه 
کم بوده است. فکر می کنم با توجه به اینکه بعد از جلسه رای گیری دو جلسه 
توجیه گذاشته شده است، اگر الان رای گیری می شد، رای مثبت می دادند«.
بــا این حال بعــد از نظر منفی کمیســیون امنیت، اعلام شــد که قرار اســت 
کمیسیونی برای بررسی طرح اصلاح قوانین مربوط به تابعیت دوگانه تشکیل 
شود. اعضای این کمیســیون قرار است مشترکاً از پنج کمیسیون  امنیت ملی 
و سیاســت خارجه، آموزش و تحقیقات، برنامه و بودجه و محاسبات، شوراها و 
امور داخلی مجلس و قضایی و حقوقی انتخاب شوند. این خبری بود که هفته 
گذشته از سوی کمیسیون امنیت مطرح شد و روز گذشته نیز محمد جواد کولیوند 
رئیس کمیســیون شوراهای مجلس اعلام کرد. حال با این اوصاف باید دید آیا 
طراحان طرح تحقیق و تفحص موفق به تصویب آن در مجلس خواهند شد یا 
کار را به کمیسیون مشترک برای اصلاح و شفاف سازی قانون خواهند سپرد.


